
حمايت از زن�ان ايراني، حتم�اً نيازمن�د قانون  گذاري 
جديد اس�ت، ام�ا آن چيزي ك�ه اين روزها رس�انه اي 
مي  شود، بيشتر سوءاستفاده از عنوان »زنان« است تا 
دغدغه  مندي براي بهبود شرايط زنان ايراني. مطالبات 
جامعه زنان ايراني مش�خص اس�ت و پيچيده نيست، 
اما اين همه بازي به اس�م زنان، حاش�يه  هايي است كه 
انگار قرار اس�ت ح�واس را از موضوع�ات اصلي پرت 
كن�د؛ لايحه اي كه ب�راي حماي�ت از زن�ان در مجلس 
شوراي اسلامي مطرح است هم دچار همين اعوجاج ها 
ش�ده و 13 س�الي مي  ش�ود كه معط�ل مانده اس�ت. 

»لايحه ارتقای امني��ت زنان در مقابل س��وءرفتار« اواخر 
دولت دوازدهم به مجلس وقت رس��يد، اما هنوز به قانون 
تبديل نشده است. البته اسم اين لايحه هم همانند مواد آن 
با تغييرات گسترده اي همراه بوده است: »حمايت از زنان در 
برابر خشونت« با 77 ماده به قوه قضائيه رسيد و با 51 ماده و 

با اسمي جديد به مجلس شوراي اسلامي رسيد. 
  لايحه چه مي  گويد؟

لايحه » ارتقای امنيت زنان در مقابل س��وءرفتار« اكنون 
در مجلس در دست بررسي است؛ حدود دو سال مي  شود 
كه كليات اين لايحه هم در مجلس تصويب شده است، اما 
بررس��ي نهايي و جزئيات آن همچنان در مجلس معطل 
است. سه،  چهار سالي هم مي  شود كه منتقدان و موافقان 
پيرامون اين لايحه صحبت هاي مختلفي كرده اند، اما واقعاً 

محتواي اين لايحه چيست؟
حمايت از امنيت بانوان در روابط اجتماعي براي نخستين بار 
در قانون برنامه پنجم توسعه مطرح شد؛ در ماده ۲77 اين 
قانون كه از سال 1۳۹۰ اجرايي شد، تهيه و تدوين »سند 
ملي امنيت بانوان و كودكان در روابط اجتماعي« با مشاركت 
و برنامه ريزي نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران، قوه 
قضائيه، سازمان بهزيستي كشور، شهرداري، وزارت كشور، 
شوراي عالي اس��تان ها، مركز امور زنان و خانواده رياست 
جمهوري، وزارتخانه هاي بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 

و كار و امور اجتماعي به دولت واگذار شد. 
به دنبال آن بود كه لايحه »حمايت از آسيب ديدگي زنان 
و ارتقاي امنيت آنان در برابر خشونت« در دولت تهيه و در 
دي ماه 1۳۹۹ براي طي مراحل قانوني به مجلس يازدهم 

ارسال شد. 
حفظ كرامت و حمايت از زنان در برابر خش��ونت، تحكيم 

مباني خان��واده و حفاظ��ت از كيان آن، توس��عه دانش و 
فن  آوري در زمينه عدالت اجتماعي و ارتقاي سطح آگاهي 
عمومي و آموزش هاي اختصاصي در زمينه حقوق مربوط 
به زنان، ارتقاي شاخص هاي دادرس��ي اسلامي و عادلانه 
در خصوص زنان خش��ونت  ديده يا در معرض خشونت و 
پيشگيري از خش��ونت عليه زنان، از جمله اهداف لايحه 

مزبور است كه در ماده ۲ آن ذكر شده است. 
 حاشيه هاي سياسي پشت لايحه قانوني

اظهارنظرهاي سياسي پيرامون اين لايحه، كم نبوده است. 
با روي كار آمدن دولت جديد، اين حواش��ي بيش��تر هم 

شده است. 
چند روز پي��ش، زهرا بهروزآذر، مع��اون رئيس جمهور در 
امور زنان و خانواده گفت: ابتدا ن��ام لايحه تغيير كرد و در 
حال حاضر بررس��ي بندهاي لايحه درحال انجام است كه 

اميدواريم در اين مسير، ماهيت آن تغيير نكند به نحوي كه 
جنبه هاي پيشگيرانه آن حفظ شود. 

به��روزآذر تأكيد كرد: در ش��رايط فعلي و ب��ا توجه توقف 
1۳ساله لايحه، ضروري است هرچه زودتر تعيين مصوب و 

تعيين تكليف شود. 
طيبه سياوشي، نماينده سابق مجلس هم در همين رابطه 
لايحه كنوني را لايحه اصولگراي��ان ناميده و آن را با لايحه 
اصلاح طلبان مقايسه كرده و گفته بود: نقش بسيار كمي به 
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري محول شده و 
اين يكي از نقاط ضعف لايحه به شمار مي رود، چراكه از نظر 
وظيفه س��تادي در دولت، اگر معاونت امور زنان و خانواده 
نقش پررنگ تري در لايحه داشت، مي توانست در بسياري 
از موارد راهگشا باشد. در حقيقت لايحه قبلي كارگروه ملي 
تعيين كرده بود كه وظيفه نظارت و پايش را بر عهده دارد، 

اما در اين لايحه جديد مجلس، كارگروه حذف شده و اين 
نگراني را به وجود آورده كه ممكن اس��ت فرآيند نظارت و 

پايش دچار آسيب شود يا تداخل وظايف به وجود آيد. 
 بررسي لايحه به اتمام رسيده است

فارغ از اين حواشي، بررس��ي ها از مجلس شوراي اسلامي 
نشان مي  دهد كه كار بررسي لايحه به اتمام رسيده است. 

فاطمه محمدي، مدير گروه آس��يب هاي اجتماعي مركز 
پژوهش هاي مجلس در خص��وص آخرين وضعيت لايحه 
تأمي��ن امنيت زنان بي��ان ك��رد: كميته زن��ان و خانواده 
كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي در حال بررسي 
اين لايحه ب��وده و تقريباً به بخش انتهايي رسيده اس��ت. 
از همه دس��تگاه هاي اجرايي هم كه در اين لايحه دخيل 
بودند، دعوت شده اس��ت و نمايندگان در تمامي جلسات 

شركت مي كنند. 

وي در خص��وص ميزان تغييراتي كه در لايحه نس��بت به 
قبل ايجاد شده است و اظهار نگراني معاونت زنان از ايجاد 
تغييرات كلان اظهار كرد: هر لايحه اي كه از دولت به دست 
مجلس مي رس��د وقتي به كميته تخصصي و كميسيون 
واگذار مي شود، طبيعي اس��ت كه تغييراتي در آن صورت 
گيرد. قاعده كار اين است كه وقتي يك متن پيشنهادي از 
طرف قواي ديگر به مجلس مي رسد، روي آن كار كارشناسي 
مي شود و  حين كار حتماً تغييراتي در آن صورت مي گيرد. 
مدير گروه آسيب هاي اجتماعي مركز پژوهش هاي مجلس 
همچنين تأكيد كرد: نماين��دگان معاونت زنان هم در هر 
جلس��ه حضور دارند و مطالب مطرح ش��ده را مي شنوند و 
شاهد كار كارشناسي هستند. افرادي هم كه نظر مي دهند 
هم��ه از مجلس نيس��تند و چندين كارش��ناس از بيرون 
مجلس، متخصصان حوزه زن و خانواده در انديشكده ها و 
پژوهشكده ها و هر كسي كه در اين حوزه صاحب نظر است 
دور يك ميز نشسته اند. اتفاقاً بخش زيادي از اعضاي حقوقي 
كه در اين كميته مشورت مي دهند از معرفي شدگان خانم 
بهروزآذر، يعني نماينده هاي معاونت زنان، نماينده وزارت 
دادگستري، نماينده قوه قضائيه و نماينده معاونت حقوقي 

رئيس جمهور  در اين جلسه هستند. 
 خانواده، محور اصلي لايحه

محمدي در خصوص ح��ذف واژه خش��ونت از عنوان اين 
لايحه نيز بيان كرد: م��ا در اين لايحه مفاهي��م بازتري را 
در نظر گرفتيم كه خيلي در مورد آن صحبت شده اس��ت. 
خش��ونت يك واژه محدود و كلي اس��ت و جزئيات در آن 
مشخص نيس��ت. از اين رو ما مفهوم س��وء رفتار را در نظر 
گرفتيم. سوء رفتار مفهوم بس��يط تري است. چون نگاه ما 
در اين لايحه، نگاه حمايتي بود و به دنبال ارتقای كرامت 
زنان در اين لايحه بوديم، واژه اي را انتخاب كرديم كه موارد 
مختلف را شامل شده، داراي مفهوم سخت نباشد، تعابير 

متكثر نداشته باشد و سليقه ها در آن دخيل نشود. 
وي در ادامه با اش��اره به اهم تغييراتي كه در لايحه ايجاد 
شده اس��ت، گفت: مهم ترين تغييري كه اين لايحه نسبت 
به قبل داشته، اين است كه ما از تكرار، تكثر و بسيط بودن 
جلوگيري كرديم. قانون قبلي خيل��ي مفصل بود و تعداد 
بندهاي آن زي��اد بود كه در برخي از آنه��ا هم تكرار وجود 
داشت. ما در اين لايحه مواردي را كه در قوانين ديگر وجود 
دارد، فاكتور گرفتيم، زيرا لزومي ندارد  چيزي را كه در يك 
قانون مصوب آمده، تكرار كنيم. پس بايد از مطول شدن آن 

جلوگيري مي كرديم.  محمدي افزود: مورد دوم اين است كه 
تلاش كرديم خيلي وارد عرصه اجرايي دستگاه ها نشويم. به 
هر حال هر دستگاهي ساختار و ضرورياتي دارد. در لايحه 
قبلي براي جزئي ترين مسائل تعيين تكليف كرده بودند. ما 
سعي كرديم اين موارد را حذف كنيم و چيزي را نوشتيم كه 

قابليت اجرا شدن داشته باشد. 
وي در اين خصوص توضيح داد: يكي از مش��كلات ما اين 
اس��ت كه در حوزه زن و خانواده طوري سياس��ت  گذاري 
مي كنيم و قانون مي نويسيم كه گويي در ايران نيستيم. ما 
تلاش كرديم، چيزي بنويسيم كه اگر از همين فردا مصوب 
شد امكان اجرا كردن آن در ساختار مملكت وجود داشته 
باشد. اين براي ما خيلي مس��ئله مهمي بود كه اگر مثلًا ما 
وظيفه اي را به پزشكي قانوني يا به قوه قضائيه يا به آموزش 
و پرورش مي دهيم، نگويند س��اختارش را ندارم، پولش را 
ندارم و مانند قوانين ديگرمان اجرا نشود. ما نكاتي را در نظر 
گرفتيم كه كه امكان اجراي آن در مسير حمايت از زنان و 

خانواده به راحتي فراهم باشد. 
مدير گروه آسيب هاي اجتماعي مركز پژوهش هاي مجلس 
با اشاره به اينكه روح حاكم بر اين قانون خانواده است، اظهار 
كرد: همه تلاش اركان اين قانون اين اس��ت كه از قداست 
خانواده نگهداري كرده و از زن به عنوان عنصر مهم و مطلوب 
خانواده حمايت كند، بنابراين بايد خانواده محوري را لحاظ 
مي كرديم. ما بنا داريم به رونق اين نهاد مقدس كمك كنيم، 

نه اينكه زن را از اين ماهيت اصلي دور كنيم. 
 قانون جديد زنان چه زمانی  اجرايي مي  شود؟

به  رغم همه اين مس��ائل، به  نظر مي  رسد حواشي جديدي 
كه پيرامون قان��ون عفاف و حجاب رخ داده اس��ت، باز هم 
موجب تأخير در تصويب نهاي��ي و ابلاغ لايحه حمايتي از 

زنان ايراني شود. 
آنچه در اين بين حائز اهميت است، تدوين قانوني است كه 
بتواند در اجرا مطالبات اصلي زنان ايراني را تحت پوشش 
خود قرار دهد. سرگذشت 1۳ ساله لايحه حمايت از زنان 
ايراني نگراني ها را در اين رابطه  بيشتر مي  كند. گروه هاي 
سياسي هر كدام با مطالبات خودشان درصدد هستند اين 
لايحه را دس��تخوش تغييرات مدنظر خودشان كنند. اين 
نوع مواجهه با قانون  گذاري، از پيش محكوم به شكس��ت 
است: زنان جامعه ايراني نيازمند قانونند، ولي سياسي هاي 
ايران به  دنبال تحميل مطالبات خودشان و ژست گرفتن با 

يك عنوان زنانه!

لايحه قانوني قرباني ژست هاي زنانه
نهايي شدن لايحه »ارتقاي امنيت زنان در مقابل سوءرفتار« به  دليل سياسي كاري ها، 13 سال در مجلس معطل مانده است

خديجه پارسا
  گزارش يک 
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مديرعام�ل ش�ركت 
واح�د اتوبوس�راني    از شهر

تهران از آغاز به كار 11۴ دس�تگاه اتوبوس برقي 
جديد در هفت خط اتوبوس�راني پايتخت از روز 
ش�نبه ۲۵ اس�فند همزمان با ولادت امام حسن 
مجتبي )ع( خبر داد و گفت: اين اقدام گامي مهم 
در توسعه حمل ونقل پاك و بهبود خدمات رساني 

به مردم است. 
احمد قيومي، مدير عامل ش��ركت واحد اتوبوس��راني 
تهران در تش��ريح ورود اتوبوس برقي ه��اي جديد به 
ناوگان اتوبوسراني شهر تهران گفت: اين اتوبوس ها از 
صبح روز شنبه ۲5 اسفند، همزمان با شب ولادت امام 
حسن مجتبي )ع( با حضور اصحاب رسانه و مسئولان 
شهري در خطوط اتوبوسراني پايتخت فعال خواهند 
شد.  وي افزود: اتوبوس هاي برقي در هفت خط پايانه 

شرق قديم به پرديس پايانه شرق جديد، خط شهرك 
توحيد به ميدان امام خميني، خط شهرك رسالت به 
ميدان محمديه، خط پايانه جنوب به سعدي جنوبي، 
خط پاس��دار گمنام به س��عدي جنوبي، خط انتهاي 
17ش��هريور به ميدان امام حس��ين )ع( و خط پايانه 
والفجر ب��ه ميدان بهارس��تان فعالي��ت خواهند كرد.  
مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران ادامه داد: با 
ورود اين 114 دستگاه، تمامي 18۹ دستگاه اتوبوس 
برقي »هايگر« كه در مرحله اول وارد كشور شده بود، 
در ناوگان اتوبوسراني ش��هر تهران فعال خواهند شد؛ 
اين موضوع نه تنها موجب كاهش آلودگي هوا و ارتقاي 
كيفيت خدم��ات حمل ونقل عمومي مي ش��ود، بلكه 
گامي مؤثر در راستاي توسعه ناوگان حمل ونقل پاك 
در پايتخ��ت خواهد ب��ود.  وي تأكيد ك��رد: اين اقدام 
شهرداري تهران در شرايطي صورت مي گيرد كه توسعه 
حمل ونقل عمومي برقي به عنوان يكي از سياست هاي 
اصلي مديريت ش��هري براي كاه��ش آلودگي هوا و 
ترافيك شهري مورد تأكيد قرار گرفته است. استفاده از 
اتوبوس هاي برقي، علاوه بر كاهش مصرف سوخت هاي 
فسيلي، موجب كاهش آلودگي صوتي و افزايش رفاه 
مسافران نيز خواهد شد.  به گزارش تسنيم، پيش از اين 
نيز 75 دستگاه اتوبوس برقي در چهار خط اتوبوسراني 

شهر تهران فعال شده بود. 

پس از انتش�ار گزارش »جوان«، با 
تيت�ر »پرداخت از جي�ب مردم در    جوابیه

دارو ب�ه ۷0درصد مي رس�د« در 30 بهم�ن و در همين صفحه، 
سازمان غذا و دارو پاسخي را به دفتر روزنامه ارسال داشته است. 
متن پاسخ س�ازمان غذا و دارو به گزارش »جوان « به اين شرح 

است:
يكي از مسائل برجسته اي كه در گزارش مطرح شده، كمبود منابع 
مالي و عدم تحق��ق كامل بودجه طرح دارويار اس��ت. همانطور كه 
ذكر گرديد، عدم پرداخت كامل بودجه طرح، تأثير منفي بر تأمين 
داروهاي ضروري براي بيماران داش��ته و در اين شرايط، تأخير در 
پرداخت  ها مش��كلات جدي تري ايجاد كرده اس��ت. علاوه بر اين، 
مس��ئله اختصاص ارز مورد نياز ب��راي تأمين م��واد اوليه دارويي، 
از جمل��ه چالش هاي پيچيده اي اس��ت كه تحت تأثير مش��كلات 
اقتصادي و تحريم  ها قرار دارد.  از سوي ديگر، به نظر مي رسد نيازمند 
اصلاحات جدي در سيستم بيمه اي كشور جهت حمايت مؤثرتر از 
بيماران هستيم. سازمان غذا و دارو همواره در تلاش است تا از طريق 
همكاري با ساير نهادها، از جمله بيمه ها، مسائل حوزه دارويي را به 
نحوي حل كند كه دسترس��ي مردم به داروهاي ضروري تسهيل 
گردد. تحقق اين هدف نيازمن��د اقدامات هماهنگ و بلند مدت در 

جهت بهبود تخصيص منابع و رفع موانع ارزي و مالي است. 
اميد است با هم افزايي و همكاري تمامي ارگان هاي مرتبط، شرايط 

بهتري براي تأمين داروهاي مورد نياز مردم فراهم آيد. 

دبيرس�تاد ملي جمعيت با اش�اره به اهميت س�لامت 
در پن�ج س�ال اول زندگ�ي، رس�يدگي ب�ه م�ادران 
باردار، ش�يرده و داراي كودك زير پنج س�ال نيازمند 
حماي�ت را اولوي�ت س�تاد مل�ي جمعي�ت برش�مرد. 
مرضيه وحيددستجردي، دبير ستاد ملي جمعيت با اشاره 
به عواقب كاهش رش��د جمعيت، اين موضوع را مسئله اي 
جهاني دانست و گفت: در صورت ادامه يافتن روند كاهش 
جمعيت در جهان، ش��اهد كش��ورهايي براي پيرمردان و 

پيرزنان هستيم. 
وي افزود: جمعيت افراد ۶5 س��ال و بالاتر در سطح جهان 
افزايش يافته است. جمعيت افراد بالاي 8۰ سال به سرعت 
در حال افزايش است و تا سال ۲۰5۰ به حدود 4۲5 ميليون 
نفر خواهد رسيد.  وحيددس��تجردي به تأثيرات اقتصادي 
كاهش جمعيت اش��اره كرد و گفت: تعداد كمتر كارگران 
و كارآفرينان، نياز ب��ه مراقبت از س��المندان، چالش هاي 
نظام رفاه اجتماعي، اختلال در مدل هاي اقتصادي سنتي 
  از جمله اين تأثيرات است.  دبير ستاد ملي جمعيت خاطر 
نشان كرد: كاهش جمعيت نه تنها نحوه برخورد دولت ها را 
با ش��هروندان خود  تغيير خواهد داد، بلكه چگونگي تعامل 
آنها با يكديگر را نيز تحت تأثير خود قرار مي دهد. صفوف در 
حال كاهش جمعيت بشري، به ناچار توازن قدرت جهاني 

را تغيير داده است. 

وحيددستجردي به ابعاد امنيتي كاهش جمعيت اشاره كرد 
و گفت: اگر جوامعي كه در حال كاهش جمعيت هس��تند، 
تغيير نكنند، ابتدا توقف اقتصادي و س��پس بحران مالي و 

اجتماعي اقتصادي را تجربه خواهند كرد. 
دبير ستاد ملي جمعيت اعلام كرد: 1۰/4 درصد از جمعيت 
ايران، سالمند است و ايران در 45 سال گذشته 11 سال پيرتر 
شده است.  وي افزود: بر اساس گزارش سازمان ملل در سال 
۲۰5۰ ايران با نرخ سالمندي ۲۶/1۲ درصد، سالمندترين 
كشور در منطقه خواهد بود. ايران از لحاظ جمعيت هجدهم 

در دنيا، نهم در آسيا و سوم در منطقه است. 
وي تشريح كرد: نرخ باروري كلي كش��ور از ۶/8 درصد در 
س��ال 1۳51 به 1/۶ در صد در س��ال 1۳۹8 رسيده است. 
ميانگين سني جمعيت در سال 1۳55، ۲۲/4 بوده است كه 

به ۳۳/4 در سال 14۰۲ رسيده است. 
وحيددستجردي با اشاره به آمار كاهشي ازدواج نيز گفت: 
نرخ خام ازدواج نيز رو به كاهش اس��ت.  وي يادآور ش��د: 
پنجره جمعيتي از سال 1۳85 آغاز و تا پايان 14۲5 ادامه 
دارد. طبق سناريوهاي سازمان ملل براي سال 148۰، اگر 
نرخ باروري ۲/4 بش��ود، جمعيت ايران در آن س��ال 1۰۹ 
ميليون نفر، با نرخ ب��اروري 1/۹، ۶۲ ميلي��ون نفر و با نرخ 
1/4، به ۳1 ميليون نفر مي رسد.  دبير ستاد ملي جمعيت، 
مهاجرت پذيري، توسعه مراكز نگهداري از فرزند، حمايت 

مالي مس��تقيم، اعطاي مرخصي، معافيت مالياتي، قوانين 
منعطف اشتغال زنان، از جمله سياس��ت ها يا راهبردهاي 

حمايتي براي مقابله با كاهش باروري برشمرد. 
وحيددستجردي با اشاره به اسناد بالادستي مرتبط با جواني 
جمعيت، فرازهايي از 14 بند سياس��ت هاي كلي جمعيت 
ابلاغي مقام معظم رهبري را تشريح كرد و در مورد برخي 
از موارد قانوني مرتبط با جواني جمعيت همراه با اعتبارات 

استفاده شده آن و مطالبات باقيمانده توضيح داد. 
وي با اشاره به ماده ۲4قانون جواني جمعيت )تخصيص سبد 
تغذيه و بسته بهداشتي رايگان(، گزارشي از موارد اجرايي 
اين بند از قانون و تخصيص اعتبار براي آن را در سال هاي 
14۰۲ و 14۰۳ ارائه داد.  وي اعلام كرد: در حال حاضر تعداد 
مادران داراي كودك زير دو سال و زنان باردار در پنج دهك 
اول ۲ ميليون و 1۲1 هزار و ۲۳۶ نفر و تعداد مادران داراي 
كودك زير دو سال و زنان باردار  پنج دهك اول 4 ميليون و 
8۶۰ هزار و 7۰۶ نفر است.  دبير ستاد ملي جمعيت تأكيد 
كرد: سلامت آينده جامعه از سلامت پنج سال اول نشئت 
مي گيرد، به اين ترتيب رسيدگي به مادران باردار و فرزندان 

شيرخوار براي ما در اولويت است. 
وي تصريح كرد: تخصيص س��بد تغذيه و بسته بهداشتي 
رايگان براي دهك هاي كم برخوردار باعث مي شود، مردم 

احساس كنند ما در كنارشان هستيم و حمايت مي كنيم. 
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